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»پژمان نوزاد« به خاطر سرمایه گذاری بذری در استارت آپ ها مشهور شده 
است، اما چرا این نوع سرمایه گذاری مهم است؟

این روزها نام »پژمان نوزاد« به عنوان برترین سرمایه گذار 
مرحله بذری اکوسیستم استارت آپی دنیا در رسانه های 
معتبر داخلی و خارجی بیش از ســال های پیش دیده 
می شــود. اگر نگاهی به مجله »فوربز« طی سال های 
گذشــته بیندازیم، از »نوزاد« به عنوان سرمایه گذاری 
نام برده می شود که از طریق شــرکت سرمایه گذاری 
جســورانه)VC( خود توانســته یک بازی برد-برد را 

طراحی کند. این ســرمایه گذار ایرانی اگرچه سال ها 
پیش، کشور را ترک و دشواری های بسیاری را در غربت 
تحمل کرده، اما اکنون عنوان نخســت سرمایه گذاری 
جســورانه در دنیا را به  خود اختصاص داده اســت. 
سرمایه گذاری جسورانه، ســرمایه گذاری خطرپذیر 
)Venture Capital Fund( یا صنــدوق جســورانه 
به طور کلی به سرمایه گذاری در کسب وکارهای نوپا یا 

استارت آپ ها گفته می شود که به دلیل ریسک های 
بالقوه در مسیر موفقیت و همچنین احتمال بسیار 

کمِ موفقیت های بزرگِ این کسب وکارها، هر 
سرمایه گذاری به آنها ورود نمی کند.

 از صفر تا صد
بازیکن سابق تیم جوانان فوتبال استقلال و خبرنگار ورزشی روزنامه ابرار ورزشی، در سال 1992درحالی که نه زبان 

انگلیسی می دانست و نه پولی در جیب داشت، به آمریکا مهاجرت کرد. »پژمان نوزاد« که تنها 700دلار به همراه 
داشت، پس از سال ها تلاش و دشواری های بسیار اکنون خود را »غیرقابل باورترین سرمایه گذار حوزه فناوری« 
می نامد. او اکنون هم بنیانگذار شرکت Pear VC اســت و ارزش شرکت هایش در مجموع بیش از 20میلیارد 
دلار تخمین زده می شود. عامل محرک پژمان برای رسیدن به بالاترین سطوح سرمایه گذاری خطرپذیر در 

یک عبارت خلاصه می شود؛ برقراری ارتباط با دیگران و توانایی او در استفاده از قدرت شبکه ارتباطی اش.

مکث

   چرا سرمایه گذاری بذری مهم است؟
روش هــای مختلفــی بــرای جــذب ســرمایه در 
اســتارت آپ ها در سراســر دنیــا شــکل گرفته که 
ســرمایه گذاری بــذری)seed funding( و تامین 
سرمایه جمعی)crowd funding( ازجمله آنهاست. 
برای جذب سرمایه در این قالب ها، گاهی رویدادهای 
مختلفی هم برگزار می شــود تا تیم های صاحب ایده 
بتوانند ســرمایه لازم را برای اجرایی کردن ایده خود 
جذب کنند. مصطفی بغدادی، مدیر توسعه اکوسیستم 
صندوق نوآوری در گفت وگو با همشــهری می گوید: 
»کسب وکارهای نوپا برای ادامه حیات، نیازمند جذب 
ســرمایه و تامین مالی در مراحل مختلف هســتند؛ 
ازجمله در مراحــل اولیه که صرفــا در حد یک ایده 
هستند به سرمایه های بذری نیاز دارند تا به آنها کمک 
کند که ایده خود را توسعه دهند و یک نمونه محصول 

اولیه)MVP( تولید کنند.«

   جهش با سرمایه های کوچک
پژمان نوزاد که در فهرســت ســرمایه گذاران 
 Midas مرحله بذری موســوم به فهرســت
Seed در ســال 2022در جایــگاه 15قرار 
داشــت، در یک جهــش قابل توجــه به رتبه 
نخست این فهرست در ســال 2023رسید. با 
این حال، مجله معتبر فوربز، نوزاد را در ســال 
2022در رتبــه دوم جدول ســرمایه گذاران 
بذری قــرار داده بــود. او همچنین در ســال 
 Midas Seed 2021در رتبه 15فهرســت

قرار داشته است. نام خانوادگی 
ر،  یــن ســرمایه گذا ا

شاید استعاره جالبی 
زندگــی  بــرای 
حرفه ای او باشــد. 
اکنون آمــار دقیقی 

از ثروت »نوزاد« کــه طی چندین ســال، از 
کارگــری در آمریــکا تبدیــل بــه نفــر اول 
ران بــذری دنیــا  فهرســت ســرمایه گذا
 شــده اســت، در دســت نیســت. فهرست
Midas Seed یــک رده بنــدی مبتنــی بر 
داده اســت که از طریق بررســی مجموعه ای 
از اطلاعــات عمومــی و داده های شــرکتی 
 تنظیم می شــود؛ قراردادهایی برای فهرست
ئــز اهمیــت هســتند  Midas Seed حا
که ارزش آنهــا از زمان آغاز ســرمایه گذاری 
سه برابر شده باشــد. از طرف دیگر، بازیگران 
در مراحــل چندگانــه وارد ســرمایه گذاری 
 Angel(می شــوند و ســرمایه گذاران فرشته
Investors( در این رده بندی قرار نمی گیرند. 
مجله فوربز هم بــرای ارزیابی و رده بندی این 
سرمایه گذاران، شرایط آنها را از طریق ارزش 
سرمایه گذاری هایشان بررسی می کند؛ 
برای مثال، عرضه عمومی سهام یا 
فروش شرکت ها با مبلغی بیشتر 
از 50میلیون دلار یا ارزش گذاری 
شرکت های خصوصی با مبلغی 
بالغ بر 100میلیــون دلار یک 

مزیت ویژه محسوب می شود.

   شتاب دادن به رشد
بغدادی با اشــاره به اینکــه در این 
مسیر، هم سرمایه بذری اهمیت دارد 
و هم دریافت بعضــی از خدمات، از 
عنوان خدمات شتابدهی یاد می کند 
و ادامه می دهد: »خدمات شتابدهی 
باعث می شــود که کسب وکارهای 
نوپا بتوانند در مرحله شتابدهی ایده 
را تبدیل به نمونــه محصول اولیه 
کنند.« به گفتــه او »پــس از آن، 
کسب وکارهای نوپا محصول اولیه 
را در بازار تست می کنند و در واقع 
به طور محدود آن را عرضه می کنند 
تــا بفهمند کــه محصــول نهایی 
می تواند نیاز مخاطب و مشــتریان 

خود را برآورده کند یا نه«.

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

 فیبر نوری؛ فقط با مودم
و خرید اشتراک

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات با اعلام خبر پرداخت یارانه به ازای 
هر خانوار برای ایجاد پوشش و اتصال فیبرنوری از سوی دولت 
گفت به این ترتیب مشترکین دیگر نیاز به پرداخت هزینه های 
چند ده میلیونی برای دسترسی به فیبر نوری ندارند و فقط باید 

هزینه مودم و اشتراک را پرداخت کنند.
زارع پور که در بخش گفت وگوی ویژه خبری حاضر شده بود در 
ادامه صحبت های خود اعلام کرد دولت در شــهرهای کوچک 
به ازای هر خانواری که تحت پوشــش فیبر نوری قرار گیرد، به 
اپراتورها یک میلیون و200هزار تومان و در مراکز استان )غیر از 
8کلانشهر( 500هزار تومان یارانه پرداخت می کند. یارانه ای که 
قرار است از حساب توسعه شبکه فیبر نوری پرداخت شود. به گفته 
او، یارانه پوشش تا شعاع 300متری منازل به اپراتورها پرداخت 
می شود و در تمامی شــهرهای کشور نیز دولت 2میلیون تومان 
برای اتصال به عنوان یارانه پرداخت خواهد کرد. زارع پور توضیح 
داد: یارانه پوشش فیبر نوری برای 8کلانشهر پرداخت نمی شود، 
چراکه اپراتورهای مختلف در این شهرها فعال هستند. اما ما روز 
یکشنبه همین هفته در کمیسیون تنظیم مقررات تصویب کردیم 
برای 8کلانشهر یارانه اتصال بدهیم. درواقع پوشش را باید خود 
اپراتور ایجاد کند و به ازای هر خانه که متصل شود، 2میلیون یارانه 

اتصال به آن تعلق می گیرد.
به اعتقاد زارع پور دولت هزینه های اصلی دسترسی ساختمان 
به فیبر نوری را تقبل کرده است و از این پس مردم تنها هزینه 
یک مودم را پرداخت خواهند کرد: تلاش ما این است که اپراتورها 
هزینه مودم را هم به شکل قسطی در اختیار مردم قرار دهند. در 
شهرهایی که پوشش فیبر نوری فراهم شده است، اپراتورها ملزم 
هســتند تا حداکثر ظرف یک ماه دسترسی به سرویس را برای 
مشترکانی که درخواست کرده اند، فراهم کنند. زارع پور در ادامه 
از ارائه سرعت های 900مگابیتی به مشترکان فیبر نوری خبر داد 
و گفت: این سرعت 90برابر میانگین سرعت اینترنت ثابت است. 
اینترنت مبتنی بر فیبر نوری هم سرعت و هم پایداری بیشتر و 
هم تأخیر و نوسان کمتری دارد و درمجموع اینترنت مبتنی بر 
فیبر نوری یک سرویس باکیفیت تر است. این فناوری 3 یا 4دهه 

آینده کشور را بیمه خواهد کرد.

اینترنتدانش

اولیــن مرکــز داده DNA بــا ابــداع یــک 
روش جدیــد طــی 5 تــا 10ســال آینــده 
آغاز بــه کار می کنــد. ذخیــره داده ها در 
DNA مانند داستان های علمی- تخیلی 
به نظــر می رســد، امــا در آینــده نزدیک 
شاهد تحقق آن خواهیم بود. پروفسور 
تــام دی گرف انتظــار دارد که نخســتین 
مرکــز داده DNA طــی 5 تا 10ســال آغاز 
به کار کند. داده ها در ســاختار بازها در 

DNA ذخیره می شوند.

10
سال

ایــان ماســک، مدیــر ارشــد اجرایــی 
توییتر اعام کــرد حســاب های کاربری 
که چندمــاه غیرفعال بوده انــد را حذف 
خواهــد کــرد. مالــک توییتــر در توییتی 
اعام کرد حساب های کاربری غیرفعال 
آرشیو می شــوند. طبق سیاست توییتر 
کاربران بایــد حداقل هــر ۳0روز یک بار 
وارد حســاب کاربری شــان شــوند تــا از 

حذف دائمی آن جلوگیری شود.

30
روز

عدد خبر

 رابطه مستقیم
تب های زیاد مرورگر با استرس

تعداد تب های مرورگر اینترنت ممکن است منبع استرس آنلاین 
شما باشد. به گزارش پی سی ورلد، براساس مطالعه ای که توسط 
 دانشجویان دانشگاه آلتو در فنلاند انجام شد به نظر می رسد که
به هم ریختگی مرورگر برای اکثر مردم مشکل ســاز است. اما 
شلوغی مرورگر چیست؟ در این تحقیق 400نفر درنظرسنجی 
آنلاین و 16نفر در مناظر حضوری شرکت کردند و مدعی بودند 
تب های زیــاد مرورگر باعث ایجاد اســترس و ناامیدی در آنها 
می شود. همچنین تبلیغات، اعلان های پاپ  آپ و اطلاعات آشفته 
در یک صفحه نیز همین حس را در آنها ایجاد می کند. البته در 
این مطالعه میزان دقیق تب های مرورگر که باعث ایجاد استرس 

می شود، شناسایی نشد.
 57درصد از شــرکت  کنندگان در این نظرسنجی این مشکل 
را یک مسئله خفیف می دانستند درحالی که تقریبا 25درصد 
آن را به عنوان یک نگرانی تا حدودی جدی می دانند. 18درصد 
باقیمانده نیز اصلا اذیت نمی شــدند. میانگین 5 تا 10 تب باز و 
یک تا 3 پنجره باز در یک زمان، بیشــترین پاسخ از سوی افراد 
شرکت کننده درنظرســنجی بود که برای آنها ایجاد استرس 
می کرد. برای این دسته از افراد ویژگی محدودیت در باز کردن 

تب و پنجره می تواند کمک کننده باشد.

»نوزاد« 20میلیارد دلاری


